
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

   
Dagsorden for workshop d. 30. august 2023 

Dagsordenen tager udgangspunkt i oplæggene, der blev vist på dagen, og som vil fremstå på 
hjemmesiden. 

• Velkomst og introduktion til vedvarende energi og solceller i Haderslev Kommune 
• Oplæg v. projektejer  
• Muligheder for kompensation 
• Introduktion til dialog i grupper 
• Opsamling og næste skridt 

 

Referat - muligt solenergianlæg ved Strandelhjørn 

Oplæg v. projektejer: 
Bruttoareal, det område Green Go Energy har aftaler på, som de kan lave noget på, det er ikke ensbetydigt 
med at det er det fulde projektareal, som på baggrund af workshoppens input kan ændre sig. Bruttoarealet 
er den maksimale ramme.  
 
Der bliver gjort opmærksom på at der er 3 byggegrunde ned til skel hvor solcellerne skal stå. Lige nord for 
Strandelhjørn. Der bliver svaret, at det er en udvidelse af landsbyafgrænsningen, så det fremadrettet vil 
være lettere at bygge, men det er uden for afgrænsningen af solceller, dermed er der ikke tale om 
egentlige byggegrunde.  
 
Der bliver spurgt ind til bevaringsværdige landskaber, som skal friholdes fra større byggeri og anlæg, hvad 
er begrundelse for den. Haderslev Kommune har mange bevaringsværdige landskaber og i konkrete 
projekter vil man kigge på de konkrete områder, hvad der gør det til det landskab og hvad projektet har af 
betydning for det. Haderslev Kommune pointerer at projektet ikke ligger inden for bevaringsværdigt 
landskab, men større sammenhængende landskab. Men at det vil være noget, der skal undersøges 
nærmere i planlægningsfasen samt VVM. Det kan ikke gå igennem, hvis der ikke redegøres for dette. Vi 
kigger på, hvordan det kan indpasses i landskabet, og ift. Større sammenhængende landskaber handler 
også om at skabe nogle sammenhængende områder, hvor der f.eks. kan skabes med landbrug og er ikke 
nødvendigvis uforeneligt med et solcelleprojekt. Her bliver der fra deltageren pointeret at man skal kigge 
på, hvordan vi får det implementeret, så det ikke går udover landskabet.  
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Der bliver gjort opmærksom på, at levende hegn rundt om solcellerne ikke vil hjælpe på indblikket oppefra 
Strandelhjørn.  
 
Der bliver snakket om, at der skal arbejde med at øge vandstanden i åen.  
Hvad med dyrelivet, der er ynglende traner og der er oddere.  
Det Green Go Energy fortæller er, at de tager traditionel landbrugsjord ud af drift, og så er der nogle 
områder inde i bruttoarealet der ikke er, og det er der vi kan lave nogle andre ting, som f.eks. skaber 
merværdi for lokalsamfundet.  
Der bliver spurgt ind til, om der kommer til at gå får, og det kan være en mulighed. Men vi behøver ikke 
gøre det samme over det hele, vi kan lave områder, hvor vi understøtter konkrete ting, og arbejder med 
forskellige løsninger ind i området.  
Haderslev Kommune prioriterer naturen i planprocessen, og i VVM sagsbehandlingen vil alle arter blive 
undersøgt, og der vil blive sat krav til bevaring af særlige arter.  
Hvis der skal være skovrejsning, vil det være inden for bruttoarealet, som blev vist i Green Go Energys 
oplæg.  
De levende hegn må heller ikke tage de lange udsigter. 
 
Lige nu i processen er vi i en meget tidlig dialog, og først derefter skal forvaltningen ligge en sag ind til 
politisk beslutning hvorvidt projektet skal igangsættes eller ej, først derefter igangsættes en potentiel 
planlægning, og her vil der være høringsfrister mm.  
 
Muligheder for kompensation:  
Der bliver gjort opmærksom på bekymringerne omkring hvad det har af betydning for salg af huse i 
nærområdet og hvad der ligger til grund for de 200 meters afstand til solcelleprojekterne og derudover 
om kreditforeninger vil låne til nye huskøbere. Afstanden med de 200 meter fra solcelleanlæg er et krav fra 
Haderslev Kommunalbestyrelse. Green Go fortæller at deres erfaringer fra kreditforeningerne er at, 
solceller i områder ikke har betydning for at folk kan låne.  
Der ligger en bekymring hos dem der bor i første parket om at de aldrig kommer af med deres hjem. Der 
er en følelse af at blive stavnsbundet.  
Green Go Energy vil gerne komme forbi og tage en dialog med dem der er direkte påvirket, f.eks. dem der 
bor i ”første parket”.  
 
Der bliver spurgt ind til, hvor lokalsamfundet er, når vi snakker om den grønne pulje, er det Strandelhjørn 
eller er det langt væk fra dem der lever nær solcelleområdet. Det blev ikke definitiv præciseret politisk, 
men der blev talt om at det er lokalområdet, der er påvirket af solcellerne. Der er ikke lavet kriterier endnu, 
da Grøn pulje først er ved at skulle etableres nu. 
 
Der bliver spurgt ind til hvad flyvere har af betydning for solceller i forhold til f.eks. refleksioner. Her har 
Haderslev Kommune haft kontakt med forsvaret, og der er tilsyneladende ingen gener ved solcellernes 
refleksioner. Og det samme med lyden, så har Haderslev Kommune i forbindelse med et andet projekt sat 
undersøgelser i gang, der viser at det har meget lille betydning, men kan være med til at reducere flystøj 
fra f.eks. F16. Men både støj og refleksioner skal undersøger i forbindelse med den konkrete planlægning. 
 
Opsamling på workshop: 
Ulemper:  

• Langtidspåvirkning af menneske, dyr og natur – hvad er den? 
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• Find et andet sted 
• Udsigt 
• Værdiforringelse af husene 
• Attraktivitet for nye købere 
• Huse bliver svære at sælge 
• Ødelægger unikt område. Byen ligger for højt til at man ikke kan dække for solcellerne  
• Kan ikke finde noget positivt at sige om solceller 
• Skovrejsning eller plantning af hegn vil ikke hjælpe i Strandelhjørn da terrænet er så kuperet. Hvad 

vil i så gøre? 
• Byens brand bliver ”solcellebyen” 
• En masse artikler der omtaler anlægget og ”stempler” byen i folks underbevidsthed  
• Markedsføringen af Strandelhjørn by – negativ omtale af etablering af solcellepark (mange 

bekymringer) 
• Synet 
• For lille energiproduktion 
• Areal beslaglægges 
• Ødelagt udsigt 
• Værditab på bolig 
• Negativ påvirkning på huspriserne 
• Kan være svært at sælge sit hus 
• Ødelægger naturen, især udsigten 
• Det bliver mindre eftertragtet at bo i Strandelhjørn  
• Huspriser falder, svært at sælge 
• Udsigt  
• Kender man de skadelige virkninger på kroppen og miljøet på længere sigt? Skadelige stråler? 

Hvad stoffer er der i solcellepaneler? 
• Kompensation ved oprettelse af solcelleanlægget.  
• Lydgener når de jernstolper skal bankes i jorden 
• Udsigten, men ikke kun for dem der bor i Strandelhjørn, men også fra Kleinbanestien 
• Dyrelivet og habitat 
• Fredet dige 

 
Muligheder:  

• Lokalt fjernvarmeanlæg til byens og oplandets huse 
• Gratis overskudsvarme bliver brugt til noget 
• Markant løft til byen 
• Gratis strøm 
• En kompensation der gør en forskel ikke bare en sti og nogle træer 
• Gratis strøm 
• Billig strøm 
• Gratis strøm til samtlige huse i byen  
• Ladestandere til elbiler til alle huse gratis 
• Grøn energi 
• Fælles midler til byen  
• Billig strøm 
• Noget der hæver og kompenserer det enkelte hus 
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• Det gør noget godt i fremtiden og for nye generationer og ikke kun tænker på dollartegn 
• At der kan laves projekter som kan være svære at få igennem i landsbyerne 

 
Hvad er vigtigst for lokalsamfundet: 

• Fælleshus 
• Oplysninger om projektet (løbende) 
• Lokalsamfund  
• Åbent samarbejde imellem Haderslev Kommune, Green Go Energy og byens borger – ingen 

skjulte agendaer 
• Bolig af god standard  
• Byforskønnelse 
• At opretholde et attraktivt lokalområde 
• Omtale og branding 
• Det lokale sammenhold 
• At det er et attraktivt lokalsamfund også på sigt, så man ikke stopper mulighederne i byen 

 
Opsamling og næste skridt 
Forvaltningen anbefaler at de nærmeste beboere kontakter Green Go Energy ift. Green Go Energys 
muligheder inden for kompensation.  
Der bliver pointeret fra deltagerne at afstanden til solcelleprojektet er meget afhængig af, hvilket niveau / 
terræn man bor i, hvorfor et generelt afstandskrav ikke er ønskeligt. Det skal vurderes konkret.  
Der er interesse i, at vi i kommunen laver en opsamling og laver en opfølgende workshop.  
Derudover vil referatet og power points vil blive lagt op på kommunens hjemmeside.  
 
Afslutningsvis bliver der spurgt ind til, om energiselskabet har overvejet at plante de levende hegn op, før 
end projektet etableres, så der bliver færre indbliksgener.  
 
Der bliver spurgt ind til, om der er mulighed for at sende referatet via e-Boks. Det vil blive sendt ud, 
sammen med invitationen til den næste workshop. 
 
 
 
 
 


